
 
Samenvatting commissiedebat Tweede Kamer dd 22 september 2022: 
 
Op 22 september heeft een commissiedebat van de Tweede Kamer plaatsgevonden met minister Jetten 
met als thema: Elektriciteitsnet, Energie infrastructuur en RES én over afstandsnormen voor windturbines. 
 
Document over onderzoek afstandsnormen: 
https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2022/04/21/onderzoek-afstandsnormen-
windturbines ). 
 
Allen spraken hun zorgen uit omtrent de situatie rondom de “Nord Stream 1 en 2” pijpleidingen. Hiermee is 
direct aangetoond hoe kwetsbaar onze energievoorziening is en welke risico’s er zijn om bijvoorbeeld 
uitsluitend afhankelijk te zijn van windenergie op zee en de kabels op de zeebodem. 
Brede zorgen ook omtrent de huidige netwerkcongestie. Het elektriciteitsnetwerk is dusdanig overbelast 
dat deze eerst op orde moet worden gemaakt. 
 
Verwoording eigen standpunten per commissielid: 

• Thijssen (PvdA): Klimaatdoelen versneld realiseren. Procedures verkorten. Meer duurzame energie 
opwekken. 

• V. Haga (groep v. Haga): Geen horizon vervuilende windparken óf degelijke (afstands)normen. Omzien 
gezondheidsschade. Meer zon op dak en salderingsregeling handhaven. Kernenergie. 

• Eerdmans (Ja21): Tegen windparken op land, want er komt voldoende capaciteit op zee. Kernenergie in 
RES opnemen. Deugdelijke afstandsnormen. Geen gemiddelde geluidsnormen. Meer aandacht voor 
gezondheid. RES wordt als schijn inspraak ervaren. 

• Boucke (D66): Meer werk maken om doelen voor 2030 te halen. Versnellen. 

• Stoffer (SGP): Strenge geluidsnormen en afstandsnormen. 

• Leijten (SP): Geen gemiddelde geluidsnormen. Meer aandacht op voorzorgsmaatregelen. 50% 
burgerparticipatie windparken (ook op zee). 

• V. Raan (PvdD): Totale vraag naar energie moet naar beneden. Er moet een maximale besparing 
plaatsvinden, waarbij naar bepaalde bedrijven gekeken wordt. Te weinig oog voor de natuur waarbij 
mitigerende maatregelen niet meer dan lapmiddelen zijn. 

• Erkens (VVD): Bestaande plannen snel uitvoeren. Procedures versnellen en vereenvoudigen. 
Bureaucratie terugdringen. Nieuwe normen moeten vertrouwen bij burger verhogen. Lokale 
participatie. Afstandsnormen in combinatie met andere normen. 

• Grinwis (CU): Blij met hoge ambitie voor windenergie maar is er wel genoeg aandacht voor 
alternatieven. Respect hebben voor afstandsnormen en gezondheid. Mede eigenaarschap burger 
belangrijke voorwaarde. Energietransitie moet aangejaagd worden. Lokaal gebruik van lokaal 
opgewekte energie beter toegankelijk maken. 

• Kröger (GL): Meer vaart maken in de energietransitie, gaat te langzaam. 35 Tw/h op land is te weinig, 
dat moet meer worden. Huurwoningen verplicht voorzien van ZonPV. Thuis zo veel mogelijk zelf 
energie opwekken. SDE++ opnieuw wegen. 

• Bontenbal (CDA): Na 2025 geen subsidie meer voor zon/wind op land. SDE++ opnieuw wegen. Huidige 
overgangsnormen te ingewikkeld. Ecologische randvoorwaarden inbouwen. 

 
Vragen van sprekers aan minister Jetten die (samengevat), in vier blokken, zijn beantwoord: 
 
1. Netcapaciteit en transportschaarste; 
Verduurzaming gaat erg hard. Vraag naar elektrische auto’s groter dan verwacht, de industrie wil versneld 
elektrificeren, er worden meer e-boilers en zonnepanelen geplaatst dan verwacht. Allemaal goed nieuws, 
alleen is het probleem “hoe houden we dit bij” met de transportcapaciteit. Naast bijbouwen ook afvragen 
hoe we slimmer om kunnen gaan met die infrastructuur. 
Problemen transport/netcapaciteit in het zuiden hebben ons geleerd: 

• om flexibeler om te gaan met het net.  
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• kijk of er batterijopslag kan plaatsvinden.  

• bij bedrijven doorvragen wat ze exact nodig hebben. 
De initiatieven die er momenteel lopen zijn: 

• de landelijke taskforce netwerkcongestie (maar er is momenteel een overkill aan voorstellen voor 
diverse taskforces op dit gebied).  

Jetten wil kijken hoe hij meer focus en sturing hier op aan kan brengen. Eind dit jaar krijgt de kamer de 
update van het Meerjarige Investeringsprogramma Energie en Klimaat voor de industriële cluster (het 
MIEK-programma). 
Er zal met de taskforce worden bekeken hoe het project landelijk te versnellen, maar ook hoe vraag en 
aanbod van energie beter op  elkaar afgestemd kan worden. Er moet energie bespaard worden. De huidige 
energiecrisis maakt dat dit wordt versneld door de industrie maar ook door burgers op besparing en 
overschakeling van gas naar elektriciteit met als resultaat netwerkcongestie. 
Om de zien waar op dit moment de knelpunten/transportschaarste zitten heeft netbeheer Nederland 
online hiervoor een overzicht beschikbaar uitgesplitst in “afname” en “invoeding”. 
(https://capaciteitskaart.netbeheernederland.nl/) 
 
Jetten staat positief tegenover een routekaart voor energieopslag en die wil hij ook graag met de sector 
opstellen. Hij verwacht deze kaart begin volgend jaar met de Kamer te kunnen delen. Een oplossing voor de 
korte termijn is “non-firm ATO’s “ (Aansluit- en Transport Overeenkomst waarbij de gecontracteerde 
transportcapaciteit niet gegarandeerd is).  
 
Met de non-firm ATO’s kunnen we juist heel veel. De netbeheerders zijn samen met het ACM de regels 
voor deze non-firm ATO’s aan het uitwerken. Zodra dit gereed is, kan het ook worden toegepast. Daarna wil 
hij ook in de SDE eisen opnemen voor deze non-firm ATO’s. Dit zou in 2024 gereed kunnen zijn. 
Jetten komt aan het eind van het jaar terug op een prioriteringskader. Deze is vooral bedoeld voor de 
periode dat er schaarste is om te bepalen wie wel of niet een aansluiting/uitbreiding krijgt. 
In een volgende brief over netcapaciteit zal Jetten ook terugkomen op het inzetten van lokale “smart grids” 
(voorbeeld:  een burger die zijn dakcapaciteit met anderen deelt voor zonPV) en eventuele (financiële) hulp 
hierbij van de overheid. 
 
2. RES, zon en wind op land; 
Er is een gat van 15Tw/h tussen klimaatakkoord en de behoefte die er tussen nu en 2030 ligt. De lange 
termijnplanning voor wind op zee en de versnelde uitrol t/m 2030 helpt om het gat voor een deel te vullen. 
 
Het rapport “alles uit de kast”: Eind dit jaar zal Jetten een advies krijgen over hoe we meer dan 35Tw/h 
gaan faciliteren. Dit advies zal hij ook voor het eind van dit jaar met de Kamer delen. Een belangrijk deel 
hiervan is zon op het dak en volgens Jetten kiest het kabinet ook heel duidelijk voor zon op het dak/object. 
Aan zonnevelden op het land zullen heel strenge normen gesteld worden. De huursector zal worden 
aangesproken op het verbeteren van de woonvoorraad naar bepaalde energielabels (dus ook veel vaker 
zonPV). https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2022/04/22/rapport-alles-uit-de-kast-
eindrapportage-werkgroep-extra-opgave 
 
ZonPV onbeperkt salderen: omdat zonnepanelen steeds goedkoper worden is op termijn geen stimulering 
meer nodig omdat ze gewoon rendabel zijn. Ze kunnen in een aantal jaren worden terugverdiend en is de 
transitie uiteindelijk ook eerlijker voor de belastingbetaler. 
 
Een nieuwe subsidieregeling “duurzaam maatschappelijk vastgoed” opent op 03 oktober en daarmee 
kunnen eigenaren van maatschappelijk vastgoed subsidie aanvragen voor het plaatsen van zonPV (mits 
gecombineerd met opslag en/of dakisolatie). 
 
Wind op land: we zetten vol in op wind op  zee, maar we zullen daarnaast ook wind op land nodig hebben. 
Wind is makkelijker in te passen dan die grote zonnevelden. Er zijn steeds meer goede voorbeelden van 
energiecoöperaties of windprojecten waarbij omwonenden of de omgeving of mede-eigenaar is of 
meeprofiteert van de opbrengsten.  
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Cruciaal voor wind op land is voldoende inspraak, participatie, draagvlak en mede-eigenaarschap. Dat 
vraagt een zorgvuldig proces om de normen voor wind op land vast te stellen. Daarom wordt (samen met 
de staatssecretaris I&W) nu aan de planMER gewerkt om op basis daarvan de nieuwe milieunormen voor 
wind op land vast te stellen. Dat gaat niet uitsluitend over het vaststellen van afstandsnormen maar ook 
over andere vormen van overlast die mensen kunnen ervaren door wind. 
Verwacht wordt dat de planMER en ontwerp AMVB rond het zomerreces van 2023 naar de Kamer gestuurd 
zal worden, waarmee de nieuwe normen in het laatste kwartaal van 2023 gereed kunnen zijn. 
In de planMER worden nu verschillende varianten onderzocht.  
Bijvoorbeeld 2, 3 en 4x de tiphoogte omdat dit ook de varianten zijn die in de meeste EU-lidstaten worden 
toegepast. (Erkens uit zijn twijfels over draagvlak en vertrouwen bij de burger als de overheid zou kiezen 
voor de minimale norm voor tiphoogte). 
Over vragen gesteld over geluidsnormen verwijst Jetten naar de planMER waar breed gekeken gaat worden 
naar alle normen. Hij gaat er verder niet over in. 
Naar aanleiding van de motie Leijten&Erkens heeft Jetten gesprekken gevoerd met provincies en 
gemeenten over alle wind op land projecten die nu in de pijplijn zitten. Hij ziet dat de decentrale overheden 
nu heel nauwkeurig bezig zijn om lokale normen te ontwikkelen. Er wordt dus veel locatie specifieker 
gekeken dan bij landelijke normering. 
Wind op land is nodig omdat ze zorgen voor stabiliteit (in combinatie met zonPV en wind op zee). Niet 
wachten met wind op land totdat netwerkcongestie is opgelost. 
 
Wind op land en beschermde (roof)vogels: Met de provincies, de Nederlandse Windassociatie, Tennet en 
een aantal groene NGO’s wordt aan maatregelen gewerkt om aanvliegingen van vogels zo veel mogelijk te 
voorkomen. Er loopt bv een pilot in het noorden van het land waarbij 1 wiek zwart is geschilderd. Dit lijkt 
een positief effect te hebben. Tevens is er een radarsysteem ontwikkeld dat vogels kan volgen, dus is te 
voorspellen wanneer er een grote vogeltrek richting windparken is en kunnen deze dus stopgezet worden. 
Wat Jetten betreft zullen ze ook steeds vaker “bewezen” technieken voor gaan schrijven, dus de norm gaan 
laten worden. 
 
De kabinetsvisie “burgerbetrokkenheid bij de energietransitie” komt in het voorjaar van 2023 uit en zal 
naar de Kamer gestuurd worden. In deze visie wordt ook dieper ingegaan op de rol van burger 
energiecoöperaties. 
 
3. Wind op zee; 
Met 70Gw (2050) op zee wordt de Noordzee een van onze belangrijkste vormen van elektriciteitsproductie. 
Vwb de Noordzee moet gekeken worden naar  de brede belangen die daar spelen en dat is naast de 
energie ook natuurbeheer en natuurbehoud, ruimte voor de maritieme sector, ruimte voor defensie om te 
oefenen en ruimte voor voedselproductie. E.e.a verwoord in het programma “Noordzee”. 
De effecten van meer wind op zee worden onderzocht in een planMER en mede op basis hiervan zal het 
kabinet later de definitieve belangenafwegingen voor alle sectoren maken. 
Ook hier zal gelden ten behoeve van de ecologie dat bewezen systemen uiteindelijk de norm zullen gaan 
bepalen teneinde die Noordzee ecologie veilig te stellen. 
De ambitie is ook een combinatie van wind op zee met toepassing van elektrolyse ( ter plaatse elektriciteit 
omzetten naar waterstof). Grote voordeel hiervan is dat je elektriciteit niet meer uitsluitend middels kabels 
naar het vaste land hoeft te transporteren. 
 
4. Alle instrumenten die we tot onze beschikking hebben, zoals de  SDE++, versnellingsprocedures e.d; 
Op dit moment loopt er een herijkingstraject o.l.v Greetje Bos die veel ervaring heeft met mede-overheden 
bij de ontwikkeling van de RESsen. Zij kijkt op verzoek van Jetten, hoe om te gaan met de hogere 
doelstelling. Eind dit jaar komt er een advies dat met de Kamer gedeeld gaat worden. 
Volgens Jetten kunnen “contracts for difference” hierbij, gezien de actualiteit van de hoge energieprijzen, 
een onderdeel vormen. (Contracts for difference; een onderhandse overeenkomst waarbij afgesproken 
wordt om het verschil te verrekenen tussen de actuele prijs en de prijs op het moment dat het contract is 
afgesloten) 
Versnelling en versimpeling van procedures: dat wordt nu ook al volop gedaan door de landelijke 



netbeheerder en de regionale netbeheerders gezamenlijk meer te laten voor-investeren ook in afwachting 
van definitieve vergunningen. Door de financiële positie van in ieder geval één regionale netbeheerder te 
versterken en door meer standaardisatie in vergunningen aan te brengen. 
De nieuwe energiewet die hopelijk binnenkort wordt behandeld bevat ook veel elementen om te 
versimpelen en te versnellen. 
Er is een “landelijk ambtelijk expertteam ruimtelijke procedures” die extra expertise en capaciteit kan 
leveren aan mede-overheden inzake vergunningverleningen. 
Aankomend jaar gaat er een subsidieregeling voor warmtenetten open, waarbij 200 miljoen uit het 
klimaatfonds wordt ingezet. Vanuit het nationaal groeifonds wordt nog eens 200 miljoen toegevoegd voor 
het project “nieuwe warmte nu”. 
 
Overige: 

• Status geothermie (duurzame warmte uit de ondergrond): Deze sector verwacht de komende jaren 
zo’n 70 nieuwe projecten te kunnen starten. Staatssecretaris EZK heeft toegezegd dat begin 2023 ook 
een update wordt verstrekt van de uitrol van deze projecten waar ook wordt ingegaan op de eventuele 
risico’s voor drinkwater winning. 

• Status kernenergie: Jetten gaat naar Zeeland om te kijken of er voldoende draagvlak is voor de 
verlenging van de huidige kerncentrale maar ook de realisatie van een eventuele nieuwe kerncentrale. 
Er is binnenkort een commissievergadering over kernenergie. 

• In mei 2023 krijgt de Kamer het 1e concept van het nationaal programma energiesysteem, wat 
vervolgens in een standaard cyclus steeds wordt geupdate. 

• Opmerking: Programma Energiesysteem (PES) beschrijft hoe Nederland klimaatneutraal wordt. (zie ook 
https://www.rvo.nl/onderwerpen/energiesysteem ) 

• Het IBO (Interdepartementaal Beleids Ondezoek) inzetten om te kijken welke extra klimaatmaatregelen 
we kunnen nemen om aan de 60% emissiereductie te voldoen. Jettens uitgangspunt is daarbij dat een 
goede balans gevonden wordt tussen stimuleren en subsidiëren, tussen normeren en beprijzen. De KEF 
( Klimaat en Energieverkenning) laat zien dat nog niet alles is meegenomen. Er zullen aanvullende 
plannen gemaakt moeten worden om aan die 60% te kunnen voldoen. 

• Ontmantelkosten Borssele: de brieven voor dat commissiedebat kernenergie zijn al geagendeerd. 
Afgesproken is dat er jaarlijks gespaard wordt om de ontmantelkosten te kunnen dragen. Dat is bij wet 
geregeld. Later dit jaar zal de Kamer een tweede brief over kernenergie ontvangen waar meer over dit 
item ingegaan zal worden. 

 
Toezeggingen Jetten: 
Nav de gestelde vragen zegt de minister de vraagstellers het volgende toe: 
 
1. In de routekaart energieopslag die hij begin 2023 met de Kamer zal delen, tevens in te gaan op het 

behoud van de garanties van oorsprong bij energieopslag. 
2. In een brief (of parallel daaraan) over het actieprogramma netcapaciteit, die hij voor het einde van het 

jaar naar de Kamer stuurt, ook te informeren over de uitwerking van de gesprekken die hij voert met de 
Autoriteit Consument en Markt (ACM) over tariefstelling van opslagdiensten als batterijen en e-boilers. 

3. de Kamer per brief te informeren over het bevorderen of wegnemen van belemmeringen voor smart 
grids in woonwijken. 

4. In dezelfde brief ook in te gaan over de rol van het ACM. (De minister geeft aan dat men deze brief 
begin 2023 kan verwachten) 

5. De Kamer voor de begrotingsbehandeling te informeren over de verschillende regelingen voor 
energiecoöperaties. 

6. in een brief over kernenergie van eind 2022 een actuele status van de ontmantelingskosten van 
kerncentrale Borssele op te nemen. 
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